



جامعة الموصل
كلية التربية للعلوم الإنسانية
قسم التاريخ

أهل الذمة في الأندلس من عصر دويلات الطوائف حتى سقوط غرناطة

(٤٢٢ - ٨٩٧ هـ / ١٠٣٠ - ١٤٩٢ م)

أحمد محمد ألياس حمد

أطروحة دكتوراه
التاريخ / التاريخ الإسلامي

بإشراف
الأستاذ

الدكتورة نهلة شهاب أحمد

المستخلص بلغة الأطروحة

إن لموضوع الأطروحة الموسوم: أهل الذمة في الأندلس من عصر دويلات الطوائف حتى سقوط غرناطة (422-897هـ/1030-1492م) أهمية كبيرة وذلك للإطلاع على أحوالهم الإجتماعية والاقتصادية ودورهم السياسي والحضاري في ظل الحكم الاسلامي ومجتمعه.

وتم تقسيم الأطروحة إلى أربعة فصول: تحدثنا في الفصل الأول: (أهل الذمة في الأندلس من الفتح الإسلامي حتى عصر دويلات الطوائف) عن أهل الذمة في الأندلس من الفتح الإسلامي إلى عصر دويلات الطوائف، وتطرقنا الى دورهم السياسي والعسكري والحضاري.

وفي الفصل الثاني الموسوم: (الحياة الدينية والاجتماعية والاقتصادية لأهل الذمة في الأندلس من عصر دويلات الطوائف حتى سقوط غرناطة)، ناقشنا مذاهب وعقائد أهل الذمة في ذلك الوقت متطرقين الى كتبهم المقدسة والصلاة والصوم. كما تناولنا أيضاً أعياد أهل الذمة من يهود ونصارى، وبعض الأمور الاجتماعية مثل اللباس، والزواج والطلاق، والوراثة، ودورهم الاقتصادي في الزراعة، والصناعة، والتجارة.

وخصّص الفصل الثالث: (الحياة السياسية والإدارية والعسكرية لأهل الذمة في الأندلس من عصر دويلات الطوائف حتى سقوط غرناطة) للحديث عن دور أهل الذمة في المناصب السياسية مثل وزارة، والكتابة والسفارة، وأيضاً دورهم في المناصب الإدارية كجباية الضرائب، ورئاسة الطائفة، وكذلك دورهم العسكري ككتولي المناصب العسكرية، والخدمة في الجيوش الإسلامية، وكذلك دورهم السليبي في التمرد ونقض الذمة والتجسس على الجيوش الاسلامية آنذاك.

أما الفصل الرابع الذي حمل عنوان: (الحياة العلمية لأهل الذمة في الأندلس من عصر دويلات الطوائف حتى سقوط غرناطة)، فتحدثنا فيه دور أهل الذمة في الحياة العلمية مقسمين العلوم التي أسهموا فيها الى قسمين: عقلية ونقلية، وما إشتراك من تلك العلوم بين عقلية ونقلية.

أما أهم الملاحظات على الأطروحة فيأتي في مقدمتها ندرة المعلومات التاريخية عن نصارى الأندلس، كما أنه من أهم الملاحظات التي لوحظت من خلال موضوع الأطروحة هي أن العديد من الكتب والمصادر اللاتينية والإسبانية القديمة بحاجة إلى أن تترجم لمعرفة أوضاع نصارى الأندلس أو ما يعرف بالمستعربين، مما يسهم في دعم البحث العلمي في المستقبل، وهذا ما نحاول العمل عليه لاحقاً.

اما بالنسبة لليهود في الأندلس فهناك هناك مادة علمية مهمة عنهم لاسيما فيما يتعلق بالفلسفة، كما هناك إعدام في المادة التاريخية عن العلوم الصرفة، وندرة في المعلومات التاريخية عن الحياة الشخصية واليومية لليهود الأندلسيين، ويوجد العديد من الكتب اليهودية الأندلسية لكنها لم تصل إلينا، وقد نال هذا الأمر اهتمام الأكاديميين في جمهورية مصر العربية من خلال مركز الدراسات الشرقية بالقاهرة، كما إن أبرز الملاحظات على يهود الأندلس هي طريقة التدوين لديهم فقد دُوِنَت أغلب كتبهم باللغة العربية لكنها كُتِبَت بالحرف العبري ونتج عن ذلك ما يعرف بالكتابة العربية اليهودية، حيث لا يمكن قراءتها إلا من قبل أولئك الذين يتقنون اللغتين العربية والعبرية.

ومن أشهر العلماء اليهود الأندلسيين موسى بن ميمون القرطبي، إذا كان مشرعاً وجبراً كبيراً لديهم ولم يقتصر على علم واحد بل كان عاماً موسوعياً، وبرز من اليهود الأندلس في مجال اللغة العبرية والنحو العبري أبو وليد مروان بن جناح القرطبي، وإن أهل الذمة في الأندلس سواء كانوا يهوداً أم نصارى، فقد أدوا دوراً بارزاً في نقل التراث العربي الإسلامي من المشرق والمغرب والأندلس إلى أوروبا، حيث كانوا بمثابة الجسر الذي عبرت من خلاله كتب التراث الإسلامي وعلوم المسلمين الى أوربا.

توقيع مسؤول الدراسات العليا
أ.م.د. صفوان تاج الدين علي

تأييد المشرف
أؤيد المستخلص في الاستمارة مطابق للمستخلص في الرسالة
أ.د. نخلة شهاب أحمد

Abstract

After the research, investigation through the subject marked: (the People of divine religions in Andalusia from the era of the states of the communities until the fall of Granada (422 e - 879 / 1030-1492 m) we stood on the most important points:

The thesis has been divided into four chapters: We talked in the first chapter: (People of divine religions in Andalusia from the Islamic conquest until the era of the states of the sects) People of divine religions in Andalusia from the Islamic conquest to the era of the states of the communities, speaking about their political, military and civilizational role.

In the second chapter, we discussed the religious, social and economic life of People of divine religions in Andalusia from the era of the states of the sects until the fall of Granada. The sects and doctrines of the Jews and the Christians at that time included their holy books, prayer and fasting. We also touched on the festivals of Jews and Christians, and some social matters such as clothing, marriage, divorce, heredity, and their economic role in agriculture, industry and trade.

And devoted the third chapter: (political, administrative and military life of People of divine religions in Andalusia from the era of the states of the communities until the fall of Granada) to talk about the role of the people in the political positions such as the ministry, the embassy and the role of writing, and their role in administrative positions such as taxes, In the service of the Islamic armies, and take up military positions, as well as their role in the betrayal of betrayal, and spying on the Islamic armies at the time.

In the fourth chapter, we discussed the scientific life of People of divine religions in Andalusia from the era of the states of the sects until the fall of Granada, and the role of People of divine religions and their contribution to science in its two parts: mental and minority.

The historical information about the Christians of Andalusia is almost rare but in the some references in the primary sources there is a considerable scientific material about the Jews of Andalusia especially in the way of philosophy with almost a lack of historical material in the field of pure sciences the lack of information about the personal lives of Jews, except on some of the figures that the sources talk about very briefly there are many of books and Jewish books that did not reach us, which care by Egypt through the Center for Oriental Studies at Cairo University the method of codification among the Andalusian Jews was characterized by what is known as Arabic-Jewish writing it was written in Arabic but in Hebrew this is a rare method since it can only be read by those who perfects both Arabic and Hebrew the most prominent Jewish scientists Moses bin Maimon if he was a scholar and not limited to one science only the most prominent Jew in the field of Hebrew language and Hebrew grammar is Abu Walid Marwan bin Jinnah al-Qurtubi the People of divine religions, if they are Jews or Christians played a prominent role in the transfer of the Arab-Islamic heritage from the Orient, Morocco and Andalusia they were the bridge through which the books of Islamic heritage were transmitted to Europe there are many books and sources in Latin and Spanish need to be translated to find out the most important conditions of Christians, which contributes to support scientific research in the future, and this is what we try to work later may be this is the most prominent of our main points through this scientific research.

**The People of divine religions in
Andalusia from the era of the states of
the communities until the fall of
Granada
(422-897A.H./ 1030-1492A.D.)**

**To
The Council of College of Education Humanities
Sciences University of Mosul**

**In Partial Fulfillment of the Requirements for the
Degree of phd.
In
Islamic History**

**A thesis Submitted
By**

Ahmed Mohmmmed Elyas Hamad

**Supervised by
Professor**

Dr. Nahla Shehab Ahmed

2019 A.D.

1440 A.H.